
 

INFORME DE TROBADA PRESENCIAL 

PROCÉS PARTICIPATIU DEL PROGRAMA D’ACTUACIÓ MUNICIPAL 2020-2023 (PAM) I 
DELS PRESSUPOSTOS PARTICIPATIUS 
 

1. NOM DE LA TROBADA: 

Promoció econòmica, economia social i solidària, innovació i comerç a Horta-Guinardó 

2. DATA I LLOC DE LA TROBADA:  

 

10 de febrer de 2020, Espai Jove Boca Nord 

3. NOMBRE DE PERSONES PARTICIPANTS:  28 

 

4. EDAT MITJANA DE LES PERSONES PARTICIPANTS: 45 

 

5. GÈNERE DE LES PERSONES PARTICIPANTS: 

 

Masculí Femení No binari 

13 15  

 

6. BREU DESCRIPCIÓ DEL DESENVOLUPAMENT DEL DEBAT  

La sessió ha tingut el següent desenvolupament: 

- Benvinguda, presentació1 de la sessió i de les actuacions del PAD, a càrrec de les 

Conselleres, Carmen Garcia,  Elena Tarifa i Marc Guallar 

- Explicació del procés de participació del PAD i els pressupostos participatius a càrrec 

de la tècnica de Democràcia Activa, Elena Martín. 

- Explicació de la dinàmica de treball proposada a càrrec de Quòrum, empresa 

dinamitzadora, Xavi Tercero. 

- A continuació, els i les participants es divideixen en dos grups de treball. Es presenten i 

manifesten les motivacions i expectatives que els han portat a assistir a aquesta 

trobada. 

- En el primer grup, expliquen els objectius de les entitats a qui representen en relació 

amb la promoció econòmica, dinamització comercial i de l’economia social i solidària 

com a mecanismes per mantenir la vida social i la cohesió als barris. En general venen 

a escoltar i manifestar les seves visions i posicions respecte el Pla d’Actuació del 

Districte, més que no pas a realitzar propostes o projectes concrets. 

- Mitjançant una fitxa de treball es fa un repàs de totes les propostes incloses 

actualment al PAD en matèria de Promoció econòmica. L’objectiu és esmenar, 

modificar i validar les propostes existents, així com afegir-ne de noves. Aquest treball 

queda plasmat en el següent punt: propostes. 

- Finalment, es fa una posada en comú on el dinamitzador de cada taula explica les 

principals propostes que han sorgit a cada taula. Així com reflexions entorn a la 

promoció econòmica al Districte. 

                                                             
1 Tota la informació presentada queda recollida en l’annex d’aquesta acta. 
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7. PROPOSTES (PAM/PAD) REALITZADES DURANT LA TROBADA 

 

Títol de la proposta Descripció de la proposta 

1. Revisar i actualitzar la diagnosi 
del PDE;  

No es coneixen els detalls de la diagnosi del PDE, però es dóna 
suport a la idea d’actualitzar i ampliar aquest document 

2. Consolidació de l'espai de 
Cotreball a La Clota. 
 

Aprofundir en la seva implementació al barri del Guinardó, 
donant-li més difusió. Alguns participants pensen que s’hauria 
d’ampliar l’espai, però altres prefereixen donar-li un temps 
perquè estigui a màxim rendiment i després proposar 
ampliacions. 

3. Teixonera, barri creatiu:  Pla de 
dinamització dels locals buits a 
Teixonera i foment de l’activitat 
emprenedora relacionada amb la 
creació artística 
 

Tothom està d’acord en la necessitat de dinamitzar el comerç 
de la Teixonera, on es manifesta que només hi ha bars, 
supermercats i perruqueries. Alguns participants manifesten 
la importància de crear condicions favorables per tal que els 
privats puguin desenvolupar-se al barri (com per exemple 
l’exempció de l’IBI dels locals buits o crear una “borsa de 
locals” amb mesures semblants a les que es realitzen a la 
borsa d’habitatge), mentre que altres manifesten la seva 
desconfiança en què el tipus de mesures que pot engegar 
l’Ajuntament siguin efectives ja que el problema principal són 
els preus del lloguer. 

4. Pla de foment  per atraure 
activitats econòmiques als locals 
buits del districte, especialment al 
Guinardó. 
 

Igual que en la proposta anterior hi ha consens sobre la 
necessitat d’atreure activitat econòmica però s’incideix també 
en la importància de treballar preventivament perquè els 
locals que existeixen no tanquin. Com per exemple potenciant 
la digitalització per adaptar-se a un entorn nou. S’afegeix 
també que el Districte ha de treballar conjuntament amb els 
eixos comercials per atraure activitat econòmica i 
l’emprenedoria als barris 

5 Impulsar la implantació del 
programa Baixos de Protecció 
Oficial al Districte tenint en compte 
les estratègies i criteris dels eixos 
comercials. 

Tothom està d’acord en la idoneïtat d’aquesta actuació. En un 
grup de treball es proposa que els ajuts estiguin vinculats a 
crèdits tous vinculats als criteris dels eixos comercials. Un 
participant proposa que els baixos que no es puguin omplir es 
puguin convertir en habitatge però aquesta proposta no 
genera consens entre la resta de participants 

6. Convertir Can Soler en 
l’equipament de referència de 
l’agroecologia i la vinculació de la 
ciutat amb Collserola (1ª Fase) 
7. Promoure la economia circular i 
l'ocupació en sectors econòmics 
vinculats a l'econòmica verda, 
blava i circular. 
8. Foment de l'ecoinnovació i la 
implantació de projectes disruptius  
per fomentar la sostenibilitat 
ambiental al nostre territori 

Hi ha consens en la proposta de generar eixos comercials i que 
els sectors econòmics vinculats a la economia verda, la 
ecoinnovació  i la sobirania alimentària poden suposar una 
oportunitat per nodrir aquests eixos. 

Per tal d’anar construint els eixos comercials apareixen 
propostes vinculades a la facilitació de la mobilitat com les 
escales mecàniques o la circulació de l’autobús de barri. 



 
 
 

 

3 

9. Desenvolupar projectes de 
sobirania alimentària derivats dels 
projectes de l’Eix Muntanya 

10. Consolidar els Mercats de 
Pagès al Districte i el seu vincle 
amb el comerç de barri. 

Respecte els mercats de pagès, en teoria hi ha acceptació de 
la idea però s’assenyalen problemàtiques a la pràctica com un 
encaix conflictiu amb els comerciants de barri o poca 
coordinació entre esdeveniments semblants a diferents llocs 
propers els uns dels altres. S’ha de treballar el mercat de 
pagès vinculant-ho amb el comerç de barri.  

11. Borsa de treball de la Vall 
d'Hebron. 

Els i les participants estan d’acord amb aquesta actuació i 
proposen ampliar-la en el sentit de que la proximitat tingui un 
valor a l’hora de trobar feina al barri en general (no només la 
borsa de Vall Hebron, sinó ampliar-la a altres equipaments 
sanitaris com Sant Pau o Sant Rafel o altres activitats en 
general).  

12 Rehabilitar i reforçar Ca 
N'Andalet com a  centre de 
referència del foment de l'ocupació 
al Districte 

Hi ha consens en que l’activitat de Barcelona Activa ha de ser 
més coneguda, trobant formes d’augmentar la seva visibilitat i 
difondre els serveis que realitza. S’apunta també que 
l’equipament no te les condicions per poder  programar 
cursos formatius i ocupacionals 

13. Impulsar formació de reciclatge 
professional per a persones 
aturades del sector de la 
construcció 

Aquesta actuació genera alguns dubtes. En primer lloc els i les 
participants es pregunten per a qui serà la formació, per gent 
que viu al Districte o que hi treballa. A més, no estan segurs 
de que tingui sentit a nivell de Districte ja que al Pla de Barri hi 
havia aquesta possibilitat i només es van omplir dues places 
de 15 possibles. Estan d’acord que és una necessitat a nivell 
general però pensen que és una actuació que s’ha de 
replantejar a nivell de Districte. 

15. Remodelació del Mercat 
Municipal d'Horta i reduir els 
efectes negatius sobre el comerç 
de l’entorn mentre durin les obres 

Es comenta que veient l’experiència de remodelació del 
Mercat Guinardó, es tingui en compte les afectacions que 
generarà l’obra de remodelació sobre els comerç de l’entorn 
del Mercat 

18. Revisió del pla d’usos a la zona 
comercial d’Horta, el Carmel i el 
Guinardó 

Es comenta que manca una oferta comercial variada als barris 
i aquest fet fa perdre competitivitat respecte les gran 
superfícies comercials. A través de Plans d’Usos es podria 
revertir aquesta situació. 

15. Remodelació del Mercat 
Municipal d'Horta  
16. Projecte de reaprofitament dels 
aliments excedentaris 
17. Continuació de les obres de 
millora del Mercat del Carmel  
18. Revisió del pla d’usos a la zona 
comercial d’Horta  
19. Pla de dinamització comercial i 
millora de l’espai públic i mobilitat 
al barri del Guinardó 
20. Dinamització comercial del 
carrer Arenys  
21. Promoció del comerç a les 

Les propostes de plans de dinamització i obres per promoure 
el comerç a diferents espais del Districte (mercats d’Horta i 
del Carmel, barri del Guinardó, carrer Arenys, Galeries 
Gestsemaní, Can Baró...) generen suport entre els i les 
participants. 
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Galeries Getsemaní  
22. Recuperar plaça Can Baró com 
a espai de dinamització comercial  

23 Posada en marxa de la nova 
web de comerç del Districte 

La proposta sobre el web de comerç no es veu malament però 
algunes participants de l’economia social i solidària o de 
promoció de productes ecològics es pregunten si serà un web 
que tindrà en compte tot el tipus de comerç per la seva 
localització. S’apunta també que la web ha d’anar 
acompanyada d’una campanya de de difusió del comerç de 
barri i de proximitat. 

24-25. Taula d’entitats per a la 
promoció econòmica i ocupació al 
Carmel 

Respecte la promoció de l’ocupació es comenta com es podria 
articular una priorització per als col·lectius vulnerables, com 
per exemple incloure clàusules en alguns encàrrecs perquè 
part de la feina sigui en un centre especial de treball. 

26. Punt d’orientació laboral a 
l’Hospital de la Vall d’Hebron. 

Alguns participants es pregunten sobre la idoneïtat de tenir 
molts punts d’orientació laboral. Altres manifesten que a 
l’Hospital Vall d’Hebron hi ha un passadís per on passen 
40.000 persones (diàriament) i, per tant, consideren la 
proposta interessant. 

NOVA. Gravar una taxa i habilitar 
centrals de recollida als barris de 
les grans empreses de logística i 
missatgeria 
 

 

Es comenta que el transport de les grans empreses de 
missatgeria contamina molt els barris i competeix i perjudica 
molt el comerç de barri. Es proposa centralitzar en un sol punt 
la recollida  dels paquets i evitar així la contaminació i el 
trànsit que provoca l’enviament de la missatgeria als domicilis 
particulars. També es proposa que l’ajuntament reguli aquest 
sector gravant una taxa sobre el transport de missatgeria de 
les grans empreses del sector. 

NOVA. Màquines de tràmits 
municipals als centres cívics o 
casals dels barris del districte 

Es comenta que al ser un districte de Muntanya i amb les 
problemàtiques de mobilitat que comporta, es proposa la 
instal·lació de màquines per fer tràmits als equipaments 
públics dels barris del districte 

NOVA. Pla de millora de la 
il·luminació sostenible al Districte 
 
 

 
 

Es proposa un pla integral a nivell de Districte per millorar la 
il·luminació i la percepció de seguretat. S’identifiquen els 
següents  carrers com a punts poc il·luminats en l’actualitat: 
carrer Tajo, entorns centre cívic del Guinardó, carrer Calderón 
de la Barca, el passatge Rosell, passatge Vilà, plaça Pastrana, i 
el carrer Escornalbou 

 

 

  

Total de propostes realitzades 3 
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8. PROJECTES D'INVERSIÓ (PRESSUPOSTOS PARTICIPATIUS) REALITZATS DURANT LA TROBADA2 

 

Títol del projecte Descripció del projecte Projecte de 
consens (X) 

 

Total de projectes realitzats 0 

 

 

9. ALTRES OBSERVACIONS RELLEVANTS SOBRE LA TROBADA 

Els i les participants han anat construint consensos al voltant de les actuacions proposades al 

PAD, però no s’han generat noves propostes ni projectes ja que representaven entitats força 

diferents: des d’associacions de veïns, entitats per la promoció de la ocupació de col·lectius 

vulnerables, comerciants i membres de cooperatives de l’economia social i solidària. 

 

 
 

  

                                                             
2 La informació ampliada els projectes s’ha recollit a la fitxa específica de cada projecte, i ha estat 

publicada a la plataforma Decidim.barcelona. 
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10. FOTOGRAFIA DEL PLAFÓ DE VALORACIÓ DE LA TROBADA 

 

 


